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Ohlédnutí za krásami Lužických hor.
Zdeněk Nevím
 
V aglomeraci Ústí nad Labem, kde jsem se narodil a
kde žiji, byly dříve běžné a nezpochybnitelné
takzvané " ozdravné pobyty" s blahodárným účinky
na zdraví. Do Lužických hor jsme vozili děti i rodiny
s dětmi. Lužické hory byly dostupné jak kilometry,
časově, tak i krásou přírody a čistým vzduchem.Prostřednictvím tehdejších odborů, které dětské 
rekreace hodně podporovaly, mohly těchto výhod využít stovky dětí z ústeckých mateřských, 
základních a středních škol. Díky tomu jsme také objevili Dolní a Horní Světlou, kam pravidelně 
naše autobusy svážely stovky dětí s astmaty, po nemocích ale i jako prevenci před onemocněním. 
Nápomocno nám bylo i zastupitelstvo z Mařenic pod vedením tehdejšího starosty pana Skály. 
Vedení Mařenic tehdy podporovalo turistický ruch ve svých obcích, zaměstnanost a pracovní 
příležitosti. Nutno podotknout, že jsme se zde setkávali a místními občany i se spoustou turistů či 
zástupců zaměstnavatelů. Všichni měli za cíl rozvoj obce a turistického ruchu. Luž a okolí 
přitahovali svojí krásou a čistou přírodou v létě i v zimě. Byl zde ideální, cenově dostupný a 
takzvaně rodinný lyžařský areál, obsluha milá a ochotná, naše děti vždy odjížděly spokojené a 
radostné.
  
Zaregistroval jsem při návštěvě Luže, že tato doba již skončila. Současné vedení asi nepodporuje 
ani sport, ani turistický ruch. Pro mne jako turistu a bývalého rekreanta, který dodnes tato místa 
navštěvuje, je nepochopitelné, co se tu děje. Kde zůstal zdravý rozum? Naskýtá se otázka - proč?
  
Na jedné straně rozhodnutí zastupitelů a na druhé stovky či tisíce turistů a rekreantů kroutících 
hlavou. Prošel jsem si známá místa, projel jsem se na běžkách. Konstatuji - úbytek turistů, prázdné 
louky místo sjezdovek, prázdná parkoviště, zavírající se provozovny - i ty, které tu žily od rána do 
večera. Chováme se jako barbaři. Rušíme tu to, co přináší zábavu, zisky, pracovní příležitosti. 
Musím si jako občan položit zásadní otázku: Proč se tak místní zastupitelstvo chová? Je to nerozum,
peníze, korupce, špatné politické rozhodnutí nebo co to je? Na každý pád je to nezodpovědné. Jsem 
přesvědčen, že taková rozhodnutí bránící rozvoji obce, kdy obec stagnuje, by měla vést k 
zodpovědnosti vůči veřejnosti. Občané by se měli zamyslet, koho si tu zvolili.
Krása Lužických hor se nezmění a po těchto "chytrých" by měli přijít moudří, kteří budou horko 
těžko napravovat chybná rozhodnutí současného vedení tak, aby se do Lužických hor navrátil 
optimismus a čilý turistický ruch.
 
Projeli jsme se na běžkách, kochali se nádhernou přírodou, postáli jsme na vrcholku Luže a 
zavzpomínali. Srdce se mi mohlo rozskočit vzpomínkami na krásné dny, které jsem tu prožil. Při 
zpáteční cestě jsme zaslechli skútr. Hurá. Bežecké trasy tu jsou upravovány, takže naděje, že se 
blýská na lepší časy. Při rozhovoru s řidičem skútru jsem se dozvěděl, že stopy jsou udržovány díky
městu Cvikov, které i zakoupilo stopovač. Městu Cvikov tedy patří mé poděkování. Můžete se 
kochat přírodou a nemusíte se bát, že spadnete do závěje či rokle. A teď mne napadá - co pro 
běžecké lyžování vlastně dělají Mařenice? Jak jsou dva úřady rozdílné ve svých rozhodnutích 
posoudíte sami, když do těchto krásných končin zavítáte jako my.
 
Lužickým horám přeji stále krásnou přírodu, lepší zastupitele Mařenic a Cvikovu děkuji za všechny
běžkaře a turisty. Doufám, že příště budu mile překvapen, kolik turistů již přibylo, kolik provozoven
znovu ožilo, protože tento klidný a nádherný tichý ráj si zaslouží trochu více pozornosti a 
opečovávání. Ať se tu lidem daří. Ahoj krásné a milé Lužické hory příště.     5


